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Referat fra Udsatterådets 3. møde i 2023  
Tirsdag den 19. september 2023 kl. 15.30 - 17.30 
 

Mødested: SIND Frederiksberg, L.I. Brandes Alle 1, st. tv., 1956 Frederiksberg C 
Obs. Møde med brugerrepræsentanterne kl. 14.30-15.15 
 
Til stede: Mette B. Larsen, Helle W. Samuelsen, Kit Winsløv, Ebbe W. Lorenzen, Willy Hundborg, Flemming 
Nielsen, Jørgen Brorsen, Søren Romar, Anna T. Bendtsen, Anders Bernth 
 
Afbud: Patrick R. Hansen og Kristine Sørensen  
 
Referent: Line S. Madsen 
 

1. Velkomst v/ formandskab 
Kort præsentationsrunde ved alle fremmødte – særligt velkommen til Anders Bernth, der er ny i Udsatterådet  
 

2. Introduktion til SIND Frederiksberg v/ Willy Hundborg 
Willy fortæller om SIND Frederiksberg, der er en lokalafdeling af SIND - Landsforeningen for psykisk sundhed. 
Landsforeningen arbejder bredt for at skabe forståelse og tolerance for mennesker med sindslidelse og deres 
pårørende, og SIND Frederiksberg hjælper psykisk sårbare og ensomme gennem deltagelse i sociale aktiviteter. 
Foreningen har 224 medlemmer og mange gode og relevante tilbud til målgruppen, såsom fx fællesspisning, 
filmaftener, undervisning, psykologhjælp, kulturelle tilbud og udflugter. Willy har været medlem af foreningen længe 
og er blandt andet tovholder for Kulturstilladset i SIND Frederiksberg. 

3. Godkendelse af dagsorden og mødereferat fra seneste ordinære udsatterådsmøde 
Dagsorden og referat er godkendt.  
 
4. Nyligt afholdte møder med Socialudvalget, borgmesteren og direktionen v/ formandskab 
Der orienteres om det nyligt afholdte fællesmøde med Socialudvalget, som der var stor tilfredshed med fra de 
fremmødtes side. Det drøftes, om der kan lægges et årligt dialogmøde mellem Socialudvalget og Udsatterådet ind 
i kalenderen. Det foreslås at fællesmødet lægges i slutningen af maj 2024, at mødet kommer i Udsatterådets og 
Socialudvalgets årshjul og at det er Udsatterådet, der indkalder til de årlige møder. 
 
Der orienteres også om mødet mellem Udsatterådet, borgmester og direktion forud for vedtagelsen af budget 2024, 
hvor Udsatterådets bemærkninger og bekymringer omkring budget 2024 også blev drøftet. Det har været en fin 
budgetproces, og kommunikationen mellem Udsatterådet, Socialudvalget, borgmester og direktionen er lykkedes 
rigtig fint. 
 
5. Orientering om budget 2024 v/ Flemming Nielsen og Mette Bang Larsen 
Det specialiserede socialområde blev tilført 24 millioner inden budgetforhandlingerne. Der er kommet 2 nye 
behandlingsstillinger i misbrugsbehandlingen, og der er også tilført midler til hjemløseområdet både i form af flere 
midler og flere ansatte. Der er vedtaget en Handleplan, hvor Socialafdelingen skal fremkomme med ideer til 
Socialudvalget om, hvordan udgiftsstigningerne på Socialområdet kan begrænses bedst muligt. Dvs. der er en 
accept af, at området kommer til at anvende endnu flere midler i fremtiden, men udgiftsstigningerne skal begrænses 
fx ved at gøre tingene smartere eller billigere. Skatteprocenten hæves i 2024 på Frederiksberg, blandt andet på 
grund af færre indtægter fra staten end tidligere. 
 
Der blev med budgetaftalen skåret 1 mio. kr. i §18-midler og 700.000 kr. i §79-midler. Der bliver ikke ansat nye 
medarbejdere i den sociale sundhedsindsats før efter sommerferien i 2024. Hvordan besparelserne (1.6 mio. kr. i 
2024 og 1,1 mio. kr. i 2025)  på den boligsociale indsats skal udmøntes er i proces, og der er en igangværende 
dialog med de almene boligforeninger. Gadeplansindsatsen og værestederne blev fredet i budgetforhandlingerne, 
blandt andet pga. den indsigt som Udsatterådet har bidraget med i budgetprocessen.  
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Frederiksberg Kommune har i en periode ikke anvendt den boligsociale anvisning på 25% af boligerne i 
Frederiksberg boligfond. Denne anvisningsmulighed er nu genoptaget. Der vil således fremover være en del flere 
anvisningsmuligheder i spil i forhold til at anvise borgere, der har behov for dette og opfylder anvisningskriterierne.    
 
Der er allerede sket, og forventes at ske, store ændringer på arbejdsmarkedsområdet og politisk er der sendt et 
signal om at det område følges tæt, grundet bekymring for de afledte effekter på udsatteområdet. Der er også både 
sidste år og i år skåret meget på ældreområdet og skole- og klubområdet. Disse besparelser kan få en afsmittende 
effekt på andre områder. Der er mange forbundne kar, så når der skæres et sted, kan det få konsekvenser andre 
steder.  
 
6.  Drøftelse af Udsatterådets fremadrettede arbejde v/ formandskab  
Drøftelse af muligheden for at rådet indtager en mere proaktiv rolle fremadrettet. Fx ved at rådet i den kommende 
tid tager fat i egne erfaringer med, og oplevelser af, hvad der sker på udsatteområdet, og drøfter hvordan man kan 
lave forebyggende tiltag. Eksempelvis nævnes bekymringen over, hvad der aktuelt sker i forhold til 
sammenlægningen af Flinten og Roskildevej, hvor der er to forskellige målgrupper. Det påpeges, at man politisk 
skal være meget hurtige, så det ikke går galt. Der er dog allerede politisk opmærksomhed omkring udfordringerne 
og den forvirring, der er opstået omkring, hvad der kommer til at ske. Der gives en status på aktivitets- og 
samværstilbud på Frederiksberg (væresteder) på næste møde v/ Flemming.  
 
Et andet emne, som rådets medlemmer gør opmærksom på, er at det giver ro og stabilitet, at der i det daglige er 
ansatte, som er til stede i Finsens Have. Der foregår en øget hashhandel mm. i kældre og på lofter nu, formodentlig 
pga. lukning af pusherstreet på Christiania. Den boligsociale indsats i Finsens Have er ikke med i besparelserne 
og drøftelserne omkring beskæringer på det boligsociale arbejde. Det drøftes også på mødet, hvad der kan gøres 
for at forebygge rusmiddelproblemer på Frederiksberg blandt de helt unge.  
 
Rådet beslutter at igangsætte en proces med udarbejdelse af anbefalinger til forebyggende tiltag og investeringer 
på udsatteområdet, der løber henover de kommende møder. Rådets medlemmer opfordres til at melde ind med 
viden om, hvor der er brug for ekstra forebyggende indsatser. 
 
7. Drøftelse af Kulturstilladset 
Kultur- og Fritidsudvalget har efterspurgt Udsatterådets bemærkninger til initiativet, og Willy fortæller om hvordan 
SIND Frederiksberg bruger tilbuddet meget aktivt. Arrangementerne er meget besøgte og ofte kobles de med noget 
socialt inden (fx fællesspisning). Som tovholder er det et stort arbejde, men det fungerer rigtig godt. Evt. kunne 
man undersøge, om der også kunne indgå billetter til idrætsarrangementer på Frederiksberg.  
 
Det pointeres, at det særligt virksomme ved Kulturstilladset er, at der gøres et stort relationelt stykke arbejde ude i 
foreningerne for at formidle billetterne og sikre at de bliver brugt. Der er enighed om, at Kulturstilladset er et godt 
og stærkt initiativ (se medsendt høringssvar). 
 

8. Orientering om Social Fællesskabsdag d. 29.09.2023 v/ Arbejdsgruppen 
Program mm. præsenteres og rådets medlemmer opfordres til at deltage.  
 
9. Rundt om bordet – hvad rører sig på Frederiksberg 

- Der er fælles grill-arrangement på Lærkehøj, hvor også Brugernes Akademi kommer forbi med deres 
mobile sundhedsklinik 

- Medarbejdere fra Sundhedscenteret er ude ved Stjernen og andre steder for at lave sundhedstjek (type 2 
diabetes) i godt samarbejde med de boligsociale medarbejdere 

- Arbejdsmarkedsafdelingen er i gang med et større rokadearbejde og besparelser. Der gøres meget brug 
af de frivillige tilbud. 

- Det kunne være interessant, hvis der på kommunens hjemmeside også kunne henvises til forskellige 
foreninger og tilbud for udsatte mennesker. En slags overblik som det, der findes på sund.frederiksberg.dk 
(Frederiksberg Kommunes hjemmeside). Udfordringen er at vedligeholde en sådan side, hvis den skal 
være bred. Der er også brug for en oversigt over tilbud til folk med blåt sygesikringskort.  

- Flemming deltager i en ny styregruppe for sundhedsområdet, som Udsatterådet måske kunne komme med 
input til. Ønske om dette som et punkt til næste møde.  

 
10. Udsatterådets kalender 2023 

- Næste møde er d. 28. nov. Det undersøges om vi kan være på Lærkehøj.  
- Der skal bookes kommende møder for 2024.  
- Evt. et dagsordenspunkt omkring arbejdet med Hospitalsgrunden med på næste møde.   
- Opfordring fra borgmesteren om at rådet løbende er opmærksomt på uhensigtsmæssige installationer i 

https://sund.frederiksberg.dk/sundhedstilbud/psykisksaarbar/tilbud-til-psykisk-sarbare-paa-frederiksberg
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byrummet (’dark design’). Det pointeres på mødet at udendørsarealerne ofte bruges til udeservering og at 
dette begrænser udendørsophold. Det nævnes også, at der er blevet færre skraldespande i byområder og 
parker, og at dette er til gene for de borgere, der opholder sig meget i byrummet.  
 

11.  Evt.  
Der var ikke noget til eventuelt. 
 
12.  Evaluering af mødet  
Der er bred enighed om, at det har været et godt og velfaciliteret møde.  


	Referat fra Udsatterådets 3. møde i 2023
	Tirsdag den 19. september 2023 kl. 15.30 - 17.30
	4. Nyligt afholdte møder med Socialudvalget, borgmesteren og direktionen v/ formandskab
	5. Orientering om budget 2024 v/ Flemming Nielsen og Mette Bang Larsen
	Der er allerede sket, og forventes at ske, store ændringer på arbejdsmarkedsområdet og politisk er der sendt et signal om at det område følges tæt, grundet bekymring for de afledte effekter på udsatteområdet. Der er også både sidste år og i år skåret ...
	6.  Drøftelse af Udsatterådets fremadrettede arbejde v/ formandskab
	7. Drøftelse af Kulturstilladset
	9. Rundt om bordet – hvad rører sig på Frederiksberg
	10. Udsatterådets kalender 2023

